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ЖЕЛЕЗОБЕТОННЫЕ БАЛКИ С УЧЕТОМ РЕАКЦИИ РАСПОРА ПРИ 

КРАТКОВРЕМЕННОМ ДИНАМИЧЕСКОМ НАГРУЖЕНИИ 
 

Аннотация. В статье представлены результаты теоретических исследований 
железобетонных балок с учетом ограничения горизонтального смещения на опорах при 
кратковременном динамическом нагружении. В исследованиях деформирование конструкции 
рассмотрено в условно упругой и пластической стадиях. Установлено, что наличие распора 
приводит к значительному увеличению прочности и снижению деформативности конструкций, 
как условно упругой, так и пластической стадиях. В работе отражены результаты численного 
расчета железобетонных балочных конструкций с распором при кратковременном 
динамическом нагружении на основе полученных аналитических зависимостей. Рассмотрено 
влияние реакции распора, а именно жесткости опорного контура на коэффициент 
динамичности железобетонных конструкций по сравнению с конструкциями без распора. 
Результаты численных исследований свидетельствуют о положительном влиянии реакции 
распора в динамически нагруженных конструкциях на всех стадиях их динамического 
деформирования. 
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REINFORCED CONCRETE BEAMS  

TAKING INTO ACCOUNT THE REACTION OF THE THRUST  

UNDER SHORT-TERM DYNAMIC LOADING 
 
Abstract. The article presents the results of theoretical studies of reinforced concrete beams, 

taking into account the limitation of horizontal displacement on supports under short-term dynamic 
loading. In studies, the deformation of the structure is considered in the conditionally elastic and plastic 
stages. It has been established that the presence of thrust leads to a significant increase in strength and 
a decrease in the deformability of structures, both in the conditionally elastic and plastic stages. The 
paper reflects the results of a numerical calculation of reinforced concrete beam structures with thrust 
under short-term dynamic loading based on the obtained analytical dependencies. The effect of the 
thrust reaction, namely the rigidity of the support contour, on the dynamic coefficient of reinforced 
concrete structures is considered in comparison with structures without expansion. The results of 
numerical studies indicate a positive effect of the expansion reaction in dynamically loaded structures 
at all stages of their dynamic deformation. 
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